
 

 

 

 

English and Arabic follows 

  , יפו / אלמלכּ ע'אזי, יאפא23שבטי ישראל  :סיכום תחקיר היסטורי

 בעלים מקוריים: לא ידוע

 מידע כללי 

 . 4ובחלקה:  7024מתיק הבניין בארכיון עיריית תל אביב למדנו שהבית נמצא בגוש: 

יפת( נקרא עבד  עדארליך רח' מנקרא הרחוב אלמלכּ ע'אזי. חלקו הדרומי של שבטי ישראל ) 1948עד 

הבניין נבנה בתחילת שנות השלושים, ניתן לראות אותו  .1אל ראוף אל ביטאר על שם ראש עיריית יפו

בתצלומי אוויר מאמצע שנות  שנעשו על ידי צלמי אמריקן קולוני. 1935בברור בתצלומי אוויר משנת 

 העשרים ולתוך שנות השלושים ניתן לראות את בתי השכונה, את מסגד אלנזֻהה והשדרה המתפתחת

 2.)כיום שדרות ירושלים(

 

 סובחי אבושיחה עם  :1948היסטוריה של הבניין והאזור לפני 

תוחם את שכונת אלנזהה ממערב. הוא מחבר את רחוב פייסל )היום יהודה הימית( עם רחוב אלמלכּ רחוב 

, אם כי הקודם ג'מאל פאשההרשמי אלדג'אני )היום ארליך(. עם התקדמות שדרת קינג ג'ורג )או בשמה 

( דרומה התפתחה גם שכונת אלנזהה משני צדדיה. במהלך שנות המאז ומתמיד כונתה ביפו אלנזה

"בית הספר התיכון נבנו בה מספר בתי ספר: ווביתר שאת בשנות השלושים, השכונה שגשגה, העשרים 

נפתח  ספרים. בית הספר התיכון אלזהראא 4700והיתה בו ספריה ובה  1937נבנה בשנת  אלעאמריה

בית הספר  אלזהראא באנדלוסיה, ספרד. המקום משמש כיום את]העיר[ נת יונקרא על שם מד 1938בשנת 

  3אייוואן."-בית הספר אל 1948עוד פעל באלנזהה שלפני  .לב יפו הערבי

                                                
 היום זהו שמה של סמטה קטנה ונחבאת אל העין היוצאת משערי ניקנור במעלה עג'מי 1
הקונגרס מצורפים לתיק זה. תודה לשמוליק גרואג על העזרה, תצלומי האוויר ספריית תצלומי אוויר של צלמי אמריקן קולוני מ 2

 והמפות ההיסטוריות.
 לים, בתיקונים קhttps://sites.google.com/a/tlv100.net/tlv100/yafo/nuzha, 100אתר תל אביב לפי  3

https://sites.google.com/a/tlv100.net/tlv100/yafo/nuzha


 

 

 

 

, הוא ניזכר בבתי הספר 1926, אבו סובחי, יליד יאפא שנת אסמאעיל אבו שחאדהבשיחה שערכנו עם 

מוריה והמשיך לבית הספר התיכון אלזהראא שהיה לדבריו שלוחה של בית אאלעלמד בשלמד בהם. הוא 

במצריים. הוא קיווה להמשיך שם את לימודיו אך מלחמת העולם השנייה לא הספר הגבוה אל אזהר 

 איפשרה לזה לקרות.

נבנה מסגד אלנזהה הפועל עד היום והפך לסמל ההיכר של השכונה. המסגד נבנה על ידי  1933בשנת 

 היתה מהתורמות בשיחה שערכנו עם וואאִל קֻבטאן הוא סיפר שדודתו מרים קובטאן .ח'מיסחאג' עלי 

 העיקריות לקניית הקרקע ובניית המסגד.

שלדעתו מרים אבו ח'דרה היא זו שקנתה את אדמות המסגד ואיפשרה את בנייתו. אבו  בחי סיפרוֻ אבו ס

מסגד אבו ח'דרה. אבו ח'דרה היתה משפחה גדולה ועשירה לו על שמה: בחי מספר שבעבר קראו וס

 בשוק הפשפשים.)שחזר לפעול בשנים האחרונות( יצא ממסגד סִכּסִכּ , ששאפילו היה רחוב על שמה

פר על שכונת אלנזהה, איך הוקמה בשנות העשרים על הפרדסים הגדולים. כל אחד שרצה יוסיף וסההוא 

ל היה ולבנות לעצמו בית הגיש בקשה פשוטה לעירייה, שילם כמה גרושים ואם השטח היה פנוי, הוא יכ

של השכונה בא מהרצון להקים בה שכונת גנים )בסגנון עיר  לנו שהשםעוד סיפר את ביתו. עליו לבנות 

 נזֻהה משמעו גן או פיקניק או מקום לטיולים. -הגנים התל אביבית( 

קולנוע אפולו, הוקם על פינת רחובות  –הראשון  .בתי קולנוע הוקמו מסביב לשכונהוחיי התרבות שקקו 

עג'מי )יפת( ודג'אני )ארליך( ממש מעל השכונה. באפולו התקיימו מלבד הקרנות גם הופעות מוסיקה 

וכינוסים. כשהוקם קולנוע אלחמרא בשדרות קינג ג'ורג, ממש ליד בית העירייה החדש, הוא תפס את 

בחי נזכר איך ראה ואבו ס 4קולנוע אוריינט וקולנוע פארוק.מקומו של קולנוע אפולו. בנוסף פעלו גם 

 סרטים אילמים בקולנוע אפולו ומזכיר את הגג הנפתח של קולנוע פארוק. 

ולמרות ששכונת אלנזהה היתה בשנות העשרים, השלושים והארבעים מרכז החיים העירוניים המודרניים 

על מאותה תקופה . ניסיונותינו לאתר מידע ההיסטוריה של השכונה נמחקה כולה 1948של יאפא, אחרי 

העלו חרס. בתיק הבניין של ארכיון העירייה מצאנו מסמכים החל משנות  23הבית ברחוב שבטי ישראל 

                                                
השדרה גם תיקי תולדות ומהאתר השדרה הראשונה המציג מלבד מידע על  100נזהה מהאתר תל אביב אלמידע רב למדנו על שכונת  4 

  ttp://www.tau.ac.il/~shderotj/index.htmlhתיעוד לבתים רבים לארכה: 

http://www.tau.ac.il/~shderotj/index.html


 

 

 

 

 "בעליו הנוכחיים" של הבניין –לנכסי נפקדים המופנה לאפוטרופוס הכללי  1953החמישים. מכתב משנת 

. תיק הבניין מראה כי הבעלות על הבניין נשארה בידי אך לא חושף פרטיםהטראגי מסגיר את העבר  –

 . 1992חברת עמידר לפחות עד שנת  –החברה לפיתוח 

קצה חוט נמצא בבניין   ;חיפוש אחר עקבות הביא אותנו לבדוק את תיקי הבניין של הבתים השכנים

חאג' מלמדות אותנו שבעל הבית השכן הוא ה 1938משנת  21מספר בבית התוכניות של  הסמוך.

הבית  5(,bdoA.R. A( והארכיטקט הוא א. ר. עבדו )Ibrahim Abu Seyf ajHאבראהים אבו סֵיף )

. ניסיון למצוא קשר למשפחת אבו 24)לפי מפת חלקות וגושים מנדטורית( בבלוק  38נמצא בחלקה מס 

סיפר לנו שזו משפחה גדולה הנמצאת עד היום ביאפא וגרה בשכונת יפו סובחי סיף היום לא צלח. אבו 

 בדרום. ג'בליהמד'. לטענתו מקור המשפחה 

שוב חושף סדק בחומת המחיקה.  27לא מצאנו שום מידע אבל הבית הבא ברחוב, בית מס  25על בית מס 

כנראה עוד ענף של משפחת (,  Siksik lEHaliliרשומות על שם חלילי אל סּכּסכּ ) 1929תוכניות משנת 

 סכּסכּ הגדולה.

  

                                                
 יפו -התעתיק לאנגלית כאן כפי שמופיע בתוכניות המקוריות אשר בתיקי הבניין בארכיון עיריית תל אביב 5 



 

 

 

 

 

 1948היסטוריה מקוצרת משנת 

הבית שמר על  6לפי חוק נכסי נפקדים. 1948כל הבתים בשורה עברו לידיו של האפוטרופוס הכללי אחרי 

חזיתו המקורית. לפי מסמכים שמצאנו בתיק הבניין בארכיון העירייה החזית עברה שיחזור לפי פרטי 

 הבניין המקוריים. 

מתפקד כמכולת כבר משנות החמישים. ברחוב שני סניפים של החומוס המיתולוגי של אבו  27בית מספר 

חלקם בעלי דירות  ,תגוררים פלסטינים ויהודיםדירות מגורים. ברחוב מ 3יש כיום  23בבית מספר  חסן.

 וחלקם חוכרים מעמידר.

"מה קרה לאנשים שהם צריכים כל הזמן להבחין בין  :בחי הוא חותם בשאלהואת הפגישה עם אבו ס

יהודי, נוצרי ומוסלמי. פעם כולם חיו יחד, כולם היו אנשים. יאפא היתה יפה ואפשר היה להתקיים בה 

 בכבוד."

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                
את נכסיהם של מי שעזבו אותה לשטחיהן של מדינות עוינות  מדינת ישראלהמקנה ל חוק הוא 1950-חוק נכסי נפקדים, התש"י 6

 .1948מלחמת  במהלך

https://he.wikipedia.org/wiki/%D7%97%D7%95%D7%A7
https://he.wikipedia.org/wiki/%D7%97%D7%95%D7%A7
https://he.wikipedia.org/wiki/%D7%9E%D7%93%D7%99%D7%A0%D7%AA_%D7%99%D7%A9%D7%A8%D7%90%D7%9C
https://he.wikipedia.org/wiki/%D7%9E%D7%93%D7%99%D7%A0%D7%AA_%D7%99%D7%A9%D7%A8%D7%90%D7%9C
https://he.wikipedia.org/wiki/%D7%9E%D7%9C%D7%97%D7%9E%D7%AA_%D7%94%D7%A2%D7%A6%D7%9E%D7%90%D7%95%D7%AA
https://he.wikipedia.org/wiki/%D7%9E%D7%9C%D7%97%D7%9E%D7%AA_%D7%94%D7%A2%D7%A6%D7%9E%D7%90%D7%95%D7%AA


 

 

 

 

 الملك غازي، يافا /ملخّص البحث التاريخي شِڤطي يسرائل 

 المُلاك الأصليوّن: غير معروفين

 معلومات عامة: 

 ،7024 حوض/بلوك في يقع المنزل أن عرفنا أبيب، تل بلدية أرشيف في المبنى ملفّّ على الاطّلاع بعد

ّّ.4 قسيمة

،ّسميّّهذهّالشارعّبالملكّغازي.ّالجزءّالجنوبيّمنّشارعّشِڤطيّيسرائلّ)منّجادة1948ّحتىّعامّ

ّإرليخّباتجاهّشارعّيافت(ّسميَّبعبدّالرؤوفّالبيطار،ّعلىّاسمّرئيسّبلديةّيافا.ّ

ىّعل1935ّشيدّّالمبنىّفيّبدايةّالثلاثينات،ّويمكنناّرؤيتهّبوضوحّفيّالصورّالجويةّّالتيّالتقطتّعامّ

يدّمصورّيّالأمريكانّكولونيّفيّالقدس.ّفيّالصورّالجويةّالتيّالتقطتّابتداءّمنّمنتصفّالعشريناتّ

 7وحتىّالثلاثينات،ّيمكنناّرؤيةّمنازلّالحي،ّمسجدّالنزهةّوالجادةّالمزدهرة.

 

  يافا مواليد من شحادة، أبو إسماعيل مع حوار: 1948 عام قبل والمنطقة المبنى تاريخ

الملكّغازيّمنّالغربّحيّّالنزهة.ّوهوّيربطّبينّشارعّفيصلّ)حالياًّشارعّيهودهّهيميت(ّيحدّشارعّ

وشارعّالدجانيّ)حالياًّشارعّإرليخ(.ّمعّتوسيعّجادةّالملكّجورجّ)أوّجمالّباشاّسابقاً(ّنحوّالجنوب،ّ

ّّخلالّالعشريناتّازدهرّالحيّووصلّالازدهارّأ ّالنزهةّمنّكلاّالجانبين. ّحيّ ّفيّاتسعّأيضًا وجه

،ّوقدّشملتّمكتبة1937ّالثلاثينات،ّحيثّأقيمتّفيهّعدةّمدارس:ّ"أقيمتّمدرسةّالعامريةّالثانويةّعامّ

،ّوسمّيتّعلىّاسمّمدينةّالزهراءّفي1938ّكتاب.ّافتتحتّمدرسةّالزهراءّعام4700ّّاحتوتّعلىّ

حيّّتسمان.ّكماّونشطتّفيإلىّالمدرسةّالعربيةّ"لِڤّيافو"ّومدرسةّڤاي الأندلس،ّإسبانيا.ّتحولتّحالياً

 8مدرسةّالإيوان."1948ّالنزهةّقبلّعامّ

                                                
مرفقّبذلكّصورّجويةّلمصوريّالأمريكانّكولونيّمنّأرشيفّالكونغرس.ّشكرّخاصّلشموليكّغراوجّعلىّالمساعدة،ّالصور7ّ 

 لجويةّوالخرائطّالتاريخية.ا

https://sites.google.com/a/tlv100.net/tlv100/yafo/nuzhaّ،ّانظروا100ّمأخوذّعنّموقعّتلّأبيب8ّ 



 

 

 

 

عامّ ،ّيسترجع1926ّفيّالحوارّالذيّأجريناهّمعّإسماعيلّأبوّشحادة،ّأبوّصبحي،ّمنّمواليدّمدينةّيافاّ

ّفيّ ّدراسته ّتابع ّثم ّومن ّالعامريةّ ّحيثّدرسّفي ّفيها، ّالمدارسّالتيّتعلم ّمن أبوّصبحيّذكرياته

انتّحسبّأقوالهّبعثةّلجامعةّالأزهرّالمصرية.ّكانّيطمحّإلىّمتابعةّالدراسةّولكنّالزهراء،ّوالتيّك

  الحربّالعالميةّالثانيةّحالتّدونّذلك.

أقيمّجامعّالنزهةّالذيّلاّيزالّقائمًاّوفعاّلًاّحتىّيومناّهذا،ّحيثّأصبحّرمزًاّللحي.ّأقيم1933ّّعامّ

انت كفيّحوارّأجريناهّمعّوائلّقبطانّأخبرناّبأنّّعمتهّمريمّقبطانّ. المسجدّعلىّيدّالحاجّعليّخميس

ّمن ضمن المتبرعين الرئيسيين لشراء الأرض وبناء المسجد. 

أخبرناّأبوّصبحيّأنّّمريمّأبوّخضراّهيّالتيّقامتّبشراءّالأرضّالتيّيقعّعليهاّالمسجدّوساهمتّ

عائلةّكبيفيّبنائه.ّيضيفّأبوّصبحيّأنّّالمسجدّسمّيَّفيّالسابقّ رةّمسجدّأبوّخضرا.ّكانتّأبوّخضراّ

ّوغنيةّ،ّحتىّأنّّالشارعّسميّّعلىّاسمها.ّيخرجّشارعّأبوّخضراّمنّمسجدّسكسكّفيّسوقّالعتق.ّ

ويسهبّحديثهّعنّحيّالنزهةّقائلاّإنهّّأقيمّفيّالعشريناتّعلىّبياراتّواسعة.ّكلّمنّأرادّبناءّمنزلّ

ّيدفعّ ّللبلدية، ّبسيطًا ّيمكنهّبناءّمنزلهّعليها.ّكانّيقدمّطلباً رسومًاّبسيطة،ّوإذاّكانتّالأرضّخالية،

ّأبيبّ ّتل ّ)علىّغرارّمدينة ّفيّإقامةّحيّحدائقيّللتنزّه ّالرغبة ّالحيّنبعتّعن ّتسمية ويضيفّأنّ

 الحدائقية(.

فيّّأولهاّسينماّأپولوّالتيّأقيمتّ-نشطتّفيّالحيّالحياةّالثقافية،ّحيثّأقيمتّفيّأنحائهّدورّالسينما

كنّشارعّالعجميّ)يافت(ّوالدجانيّ)إرليخ(،ّأيّمباشرةّفوقّالحيّ.ّّبالإضافةّإلىّعروضّالأفلام،ّر

أقيمتّفيّسينماّأپولوّأيضًاّعروضّموسيقيةّومؤتمرات.ّعندماّأقيمتّسينماّالحمراّفيّجادةّالملكّ

سينماّأوريينتّوجورج،ّبجوارّمبنىّالبلديةّالجديد،ّاحتلتّمكانّسينماّأپولو.ّكماّونشطتّهناكّسينماّ

يتذكرّأبوّصبحيّمجددّاًّمشاهدتهّللأفلامّالصامتةّفيّسينماّأپولوّوالسقفّالمفتوحّفيّسينماّّ.فاروق

 فاروق.ّّ

بعدّأنّكانّحيّالنزهةّمركزًاّللحياةّالحضريةّالعصريةّخلالّالعشرينات،ّالثلاثيناتّوالأربعينات،ّتمّ

.ّكلّمحاولاتناّلإيجادّمعلوماتّعنّالمنزلّالواقعّفيّشارعّشِڤطي1948ّمحوّتاريخهّكاملاّبعدّعامّ



 

 

 

 

.ّإحدىّلىّالخمسيناتباءتّبالفشل.ّوجدناّفيّملفّالمبنىّفيّأرشيفّالبلديةّوثائقّتعودّإ23ّيسرائلّ

،ّالمالكّالحاليّللمبنى،ّتفشيّبالماضيّ"القيمّّالعام"والموجّهةّإلى1953ّّالرسائلّالتيّتعودّإلىّعامّ

عميدارّحتىّ-ملفّالمبنىّعلىّأنّّملكيتهّبقيتّبيدّشركةّالتطويرّولكنهاّلاّتكشفّعنّالتفاصيل.ّيدلّّ

 علىّالأقل.1992ّّّعامّ

بناّإلىّفحصّملفاتّبناءّالمنازلّالمجاورة،ّوقدّالتقطناّطرفّالخيطّفيّمسارّالبحثّعنّالدلائلّأدىّّ

 المبنىّالمجاور.ّ

تشيرّإلىّأنّّصاحبّالمنزلّالمجاورّهوّالحاجّإبراهيم1938ّّالتيّتعودّإلىّالعام21ّّخرائطّبيتّرقمّ

يقعّالمنزلّعلىّالقسيمةّ والأحواضّ)حسبّخطّةّالقسائ38ّأبوّسيفّوالمهندسّالمعماريّهوّأ.ر.عبدهّ. مّ

.ّمحاولاتناّللتواصلّمعّعائلةّأبوّسيفّباءتّبالفشل.ّأخبرناّأبوّصبحيّأنّها24ّالانتدابية(،ّالحوضّ

عائلةّكبيرةّولاّتزالّمقيمةّفيّيافاّحتىّأيامناّهذه،ّفيّحيّيافاّد.ّكماّويدعّيّأنّّأصولّالعائلةّتعودّ

 إلىّجبليةّّفيّالجنوب.ّ

القائمّفيّنفسّالشارعّيبينّّهوّالآخر27ّّ،ّولكنّالمنزل25ّرقمّّكماّولمّنجدّأيّمعلومةّعنّالمنزل

وهيّمسجلةّعلىّاسمّخليليّسكسك،ّوهو1929ّّشرخًاّفيّجدارّالمحو.ّهناكّخرائطّتعودّإلىّالعامّ

 علىّماّيبدوّفرعّآخرّلعائلةّسكسكّالكبيرة.ّّ

 

 :1948تاريخ موجز للمنزل منذ عام 

حسبّقانون1948ّّمنّالشارعّانتقلتّإلىّيدّالقيمّّالعامّبعدّعامّجميعّالمنازلّالقائمةّفيّنفسّالجهةّ

ّفيّملفّالمبنىّفيّ. أملاكّالغائبين حافظّالمنزلّعلىّواجهتهّالأصلية.ّحسبّالوثائقّالتيّوجدناها

 الأرشيف،ّأعيدَّترميمّالواجهةّحسبّمواصفاتّالمبنىّالأصلية.ّ

يّالشارعّفرعانّلحمّصّأبوّحسنّالأسطوري.ّحوّلّمنذّالخمسيناتّإلىّبقالة.ّيوجدّف 27 منزلّرقم

شققّسكنية.ّيقطنّفيّهذاّالشارعّسكانّعربّويهود.ّالبعضّمنهم3ّّحاليا23ًّّتوجدّفيّالمنزلّرقمّ

 يملكونّشققاًّوالبعضّالآخرّيستأجرونهاّمنّشركةّعميدار.ّّ



 

 

 

 

،ّقتّبينّاليهودياختتمّأبوّصبحيّالحوارّمتسائلا:ّ"ماّالذيّحصلّبالناسّوجعلهمّيميزّونّطوالّالو

المسيحيّوالمسلم.ّكناّّفيّالماضيّنعيشّسوية،ّيافاّكانتّمدينةّجميلةّووفرتّلناّجميعاًّإمكانيةّالعيشّ

 بكرامة."

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

Historical Research Summary: 

23 Shivtei Yisrael / Al-Malek Ghazi, Jaffa   

Original Owner: Unknown 

 

General Information 

Based on the building file in the Tel Aviv Municipality Archive, the house is located in 

Block 7024, Parcel 4.  

Until 1948, the street was called Al-Malek Ghazi. The southern section of what is 

today Shivtei Yisrael Street (from Eherlich St. to Yefet St.) used to be called Rauf Al-

Bitar after the former Mayor of Jaffa.9 The house was built in the early 1930, and can 

be clearly seen in aerial photographs captured by American Colony photographers in 

1935. Aerial photographs from the mid-1920s well into the 1930s clearly show the 

neighborhood’s buildings, the Al-Nuzha Mosque and the developing eponymous 

boulevard (today’s Jerusalem Boulevard).10  

 

Pre-1948 History of the Building and the Area: Interview with Abu Subhi  

Al-Malek Street is the western border of Al-Nuzha neighborhood. It connects Faisal 

Street (today Yehuda Hayamit) with Al-Dajani Street (today Eherlich). As King George 

Boulevard (previously known officially as Jamal Pasha, although it was always 

referred to in Jaffa as Al-Nuzha) developed southwards, Al-Nuzha neighborhood 

developed on its both sides. During the 1920s and particularly during the 1930s, the 

neighborhood flourished, and several schools were built: “Al-‛Amaria High School 

was built in 1937 and had a library with 4700 books. Al-Zahra’ High School was 

opened in 1938, named after Madinat [City of] Al-Zahra’ in Andalusia, Spain. Today, 

the building houses an Arab school... Al-Aywan School was also active in pre-1948 Al-

Nuzha”.11 

When we interviewed Isma‛il Abu Shehadeh, better known as Abu Subhi (born in 

Jaffa in 1926), he recalled the schools he had attended. He studied in Al-‛Amaria and 

went on to the Al-Zahra’, which according to him was a branch of the Egyptian Al-

                                                
9 Today this is the name of a tiny backward alley stretching from Sha’arei Nikanor to Yefet 
Street.  
10 Aerial photographs from the American Colony Photo Department, Library of Congress, are 
attached to this file. We thank Shmuel Groag for his assistance, aerial photographs and 
historical maps.   
11 Tel Aviv 100: https://sites.google.com/a/tlv100.net/tlv100/yafo/nuzha (in Hebrew) 

https://sites.google.com/a/tlv100.net/tlv100/yafo/nuzha


 

 

 

 

Azhar University. Indeed, he had hoped to pursue higher education there, but World 

War II prevented this from happening.  

In 1933, Al-Nuzha’ Mosque was built. Built by Haj ‛Ali Khamis, the mosque, which is 

still active, quickly became the neighborhood’s emblem. Wa’el Qubtan told us that 

his aunt, Mariam Qubtan, had been one of the chief donors for the land purchase 

and construction.  

Abu Subhi told us that in his opinion it was Mariam Abu Khadra who bought the 

Mosque property and enabled its construction. Indeed, he said that it used to be 

called Abu Khadra Mosque. Abu Khadra was a large and rich family that even had a 

street named after it, which started from Siksik Mosque (recently reopened) in the 

Flea Market.  

He went on to talk about the neighborhood, how it was built in the 1920s on the 

large orange groves. Anyone who wanted to build a house for himself simply had to 

apply to the municipality and pay a few cents, and if the property was vacant, he 

could build his house there. He also told us that the neighborhood’s name comes 

from the idea of building a garden neighborhood (akin to the Tel Aviv Garden City 

Plan) – Nuzha means “garden”, picnic or promenade.  

The neighborhood teemed with cultural life and several movie theaters were built. 

The first, Cinema Apollo, on the corner of Ajami (Yefet) and Dajani (Eherlich), 

overlooking the neighborhood, hosted not only movie screenings but also musical 

performances and conferences. When Al-Hamra Cinema was built in King George 

Boulevard, right next to the new town hall, it took Apollo’s place. Two more were 

called Orient and Farouk.12 Abu Subhi reminisced on watching silent movies in Apollo 

Cinema and mentioned the opening roof of Farouk Cinema.  

Despite being the center of modern urban life in Jaffa during the 1920s, 30s and 40s, 

after 1948 the neighborhood’s history was completely erased. Our attempts to find 

information about the house on 23 Shivtei Yisrael Street from that period failed. In 

the municipal building file, we found documents dated from the 1950s onwards. A 

letter from 1953 addressed to the Custodian of Absentee Property – the building’s 

“current owner” – betrays the tragic past but reveals no details. The file indicates 

that the building remained in possession of the Amidar public housing company until 

at least 1992.  

                                                
12 We obtained considerable information about the neighborhood from the Tel Aviv 100 
website, as well as from the First Boulevard Website, which offers – in addition to information 
about the boulevard’s history – also documentation files about multiple houses in it: 
http://www.tau.ac.il/~shderotj/index.html (in Hebrew) 

http://www.tau.ac.il/~shderotj/index.html


 

 

 

 

Our search for clues led us to examine the building files of the neighboring houses; a 

hint was found in the nearby building. The 1938 plans of the house on no. 21 tell us 

that the owner of the neighboring house is Haj Ibrahim Abu Seyf, and that the 

architect is A. R. Abdo. The house is located in Parcel 38 (according to a British map) 

in Block 24. Our attempts to contact the Abu Seyf family failed. Abu Subhi told us 

that it is a large family still living in Jaffa, in Jaffa D. neighborhood (to the south). He 

claims the family originates from the nearby Jabaliya neighborhood (today Givat 

Aliya).  

We found no information about the house on no. 25, but the next house on the 

street, no. 27, once again exposes a crack in the wall of eradication. Plans from 1929 

are registered on behalf of Halili El Siksik, probably a scion of the large Siksik family.   

 

Brief Post-1948 History 

After 1948, all the houses in the row were appropriated by the General Custodian 

subject to the 1950 Absentee Property Law, which entitled the State of Israel to seize 

the properties of whoever had moved to territories of hostile countries during the 

1948 war. The house retained its original facade. According to the municipal building 

file, it was reconstructed according to the original plans.  

The house on 27 Shivtei Yisrael Street functions as a grocery store since the 1950s. 

The street has two branches of Abu Hassan’s famous hummus restaurants. No. 23 

now has three apartments. Both Palestinians and Jews live in the street; some are 

owners, and others lease their apartments from Amidar.   

Abu Subhi ended our meeting with a question: “What happened to people that they 

now have to constantly make distinctions between Jew, Christian and Muslim. We all 

used to live together – we were all people. Jaffa was beautiful and you could live a 

decent life there”.   

 

  

 

 

 



 

 

 

 

 

 1932שכונת נוזהא, צלמי המושבה האמריקאית 

 

 1944מפת שכונת נוזהא, 

 

 



 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

 


